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Pranosti ky
- prosinec
• Studený prosinec - brzké jaro.
• Vane-li v prosinci vítr východní, špat-

nou naději mají nemocní.
• Když prosinec bystří, po vánocích 

jiskří.
• Prosinec naleje a leden zavěje.
• Prýš� -li ještě v prosinci bříza, nemí-

vá zima mnoho síly.
• Mrazy, které v prosinci brzy ochab-

nou, znamenají zimu mírnou.
• Když v prosinci hrom ještě hučí, rok 

příš�  stále vítr fučí.
• Jaké zimy v prosinci, taková tepla v 

červnu.
• Je-li v prosinci Mléčná dráha jasně 

a zřetelně vidě� , bude rok budoucí 
údorný; je-li však částečně viditelná, 
nebude mnoho obilí a vína.

• Není-li prosinec studený, bude příš�  
rok hubený.

• V prosinci-li zima, sníh-li hojně lítá, 
hojnost všady bývá žita.

• Prosinec se sněhem na pěšině, žitko 
je na každé výšině.

• Pošmourný prosinec, dobré je zna-
mení pro sady, lučiny i všechno ose-
ní.

Uzávěrka příš� ho 
čísla:

22. 12. 2021

LOUČOVICKÝ ZPRAVODAJ
periodický ti sk územního samosprávného celku obce Loučovice

Vydává: Obec Loučovice, IČ: 00245984, Registrační značka: MK ČR E 22951, Datum vydání: 27. 10. 2021
Odpovědný redaktor: Franti šek Fazekas, Adresa redakce: OÚ Loučovice, 382 76 Loučovice 51,

e-mail: zpravodaj@loucovice.info, tel.: 380 748 115, Tisk: TISKÁRNA ČERNÝ s.r.o., Černá v Pošumaví.
Distribuce: OÚ Loučovice.

Vydavatel není odpovědný za obsah a pravdivost oti štěných inzerátů a vyhrazuje si právo nezveřejnit inzerát/člá-
nek, který by jej poškozoval nebo byl svým obsahem proti zákonný. Vychází 12x ročně nákladem 800 ks. 

V prosinci oslaví své krásné jubileum

 paní  ČUKANOVÁ VĚRA
  FIGUROVÁ MARIE
  LACKOVÁ EMILIE
  PUMPROVÁ EVA
  ŠVECOVÁ EMILIE

 pan  ČÍŽ LADISLAV
  FREUDENSCHUSS ALBERT
  FURIŠ JAN
  HNÁT JAN
  KRAMMER JURAJ
  LADÁNI ELEMÍR
  ŠRÁMEK VÁCLAV
  TAŠNER VLADISLAV

Všem výše uvedeným přejeme vše nejlepší, plno
životních radostí  a mnoho dalších let spokojeného života.
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Slovo starosty 

Vážení a milí spoluobčané,  

 

jako každý rok, i letos bych se chtěl s vámi podělit o přicházející 
vánoční atmosféru a společně s vámi sdílet nejkrásnější období v roce, 
které je plné radosti, pohody a chvil, strávených se svými blízkými. 
Vánoční atmosféru, kdy většina z nás touží po klidu a společných 
setkání a prožitých radostí u vánočního stromečku, spojenou                 
s obdarováním druhých.  

 
 
 
 

Dovolte mi proto, abych vám všem popřál do přicházejících svátečních dnů jen to nejlepší. Přeji vám mnoho 
spokojenosti, štěstí, zdraví, sváteční pohodu   a všechny starosti, jež tato zvláštní hektická doba přináší, ať 
se navždy rozplynou. 
 
Také společně vstupujeme do nového roku 2022. Mnoho z nás přemýšlí nad tím, co dobrého či špatného se 
událo nebo co by se dalo v budoucnu zlepšit. Pokud zhodnotím, co se nám povedlo v roce 2021, tak zcela 
jistě je to i tento rok zdařilá aktivita, týkající se dotací do obecního rozpočtu a z toho vyplývajících realizací 
plánovaných aktivit, které by sama obec z obecního rozpočtu nebyla schopna realizovat. Jistě každý z vás 
zaregistroval budování nových sociálních bytů pro seniory. Dalším úspěchem v rozvoji obci je zřízení 
volnočasových prostor, určených pro děti. Podařilo se otevřít nový dětský klub Čertík, který slouží dětem       
a rodičům. Také byla zřízena klubovna pro 14. Přední hlídku Royal Rangers. Ovšem nejdůležitějším počinem 
obce, který se dotkne nás všech je budování nových zdrojů pitné vody. Výsledkem bude vyšší kvalita pitné 
vody a následně s napojením na nové zdroje, dojde k ukončení odběru pitné vody z vodní nádrže Lipno. 
Nicméně je stále co zlepšovat, aby se nám v obci žilo lépe.  
 
Celý rok se nesl v duchu různých nařízení, souvisejících s Covid-19, které více či méně komplikují život nám 
všem a já si přeji, aby jsme společně vše zodpovědně a ve zdraví zvládli, stejně jako v roce 2020. Je důležité 
si též uvědomit význam hodnot zdraví, láska, blízkost druhého, rodiny a pomoci druhým.  
 
Přelom roku je vhodnou dobou ke zhodnocení dosavadní činnosti obce a já této příležitosti využiji, abych 
poděkoval všem, kteří se zapojili do dění v Loučovicích, pracovníkům obce a obecního úřadu, zastupitelům 
obce, členům všech kulturních, společenských a sportovních organizací.  
Děkuji rovněž všem loučovickým občanům, kteří se aktivně a nezištně podílí na kulturním a společenském 
dění v obci a velmi oceňuji jejich nadšení a elán v angažování se na různých akcích, ve prospěch obce nebo 
pomoci druhým. 
Věřím, že nový rok 2022 bude lepší pro nás všechny.  
 
Vážení občané, do nového roku přeji vám všem a vašim blízkým hlavně pevné zdraví, veselou mysl, pohodu, 
štěstí a mnoho úspěchů v osobním a pracovním životě. Dále bych nám všem chtěl popřát hodně tolerance, 
ohleduplnosti, vzájemnou úctu mezi námi i hodně dobrých pocitů z možnosti pomoci svým blízkým i svému 
okolí.  
 

Ing. Jan Kubík, starosta 
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Usnesení č. 195/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje ově-
řovatele zápisu MUDr. Eduarda Bence  a Milo-
slava Hü� nera,  jako zapisovatele Mgr. Daniela 
Hovorku.

Usnesení č. 196/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje pro-
gram zasedání doplněn o uvedené body:
• 16.1. Žádost o zařazení do evidence žada-

telů o pronájem bytu.
• 16.2. Žádost o poskytnutí  dotace fyzické 

osobě.
• 16.3. Žádost o nájem nebytového pro-

storu.
• 16.4. Rozpočtové opatření č.10.
• 16.5. Dodatek č.2 ke smlouvě o dílo 

21S/250/0338/01.
• 16.6. Obecně závazná vyhláška č.6/2021 

o stanovení obecního systému odpado-
vého hospodářství.

• 16.7. Smlouva a cenová nabídka na revi-
talizaci zeleně v obci Loučovice.

• 16.8. Koncesní řízení – veřejná zakázka: 
Provozování vodohospodářské infra-
struktury v majetku obce.

• 16.9. Pověření Finančního a Kontrolního 
výboru.

Usnesení č. 197/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice konstatuje 
plnění úkolu bez výhrad a na základě vyhod-
nocení nabídek doručených pomocí obálkové 
metody souhlasí s uzavřením kupní smlouvy s 
uchazečem za cenu 167 078,- CZK plus DPH, 
za podmínky že kupující uhradí veškeré nákla-
dy spojené s převodem pozemku p.č. 549/2 o 
výměře 278 m2.

Usnesení č. 199/2021
I. bere na vědomí
ad a) návrh na pořízení změny č. 8 územní-
ho plánu Loučovice podaný starostou obce z 
vlastního podnětu Obce Loučovice dle přílohy 
č. 1 tohoto materiálu,
ad b) stanovisko pořizovatele prověřující for-
mální náležitosti  návrhu dle přílohy č. 2 toho-
to materiálu, 

II. schvaluje 
pořízení změny č. 8 územního plánu obce Lo-
učovice, 

III. rozhodlo
že pořizovatelem změny č. 8 územního plánu 
obce Loučovice bude Obecní úřad Loučovice, 
který si zajistí  splnění kvalifi kačních požadav-
ků uzavřením příkazní smlouvy s Ing. arch. 
Radkem Bočkem, IČ: 88184684, kdy náklady 
do výše 60 000 Kč vč. DPH na pořízení ponese 
Obec Loučovice,
 
IV. souhlasí
s tí m, že zpracovatelem změny č. 8 územního 

plánu Loučovice bude Projektový ateliér AD, 
s.r.o., zodpovědným projektantem Ing. arch. 
Jaroslav Daněk, IČ: 251 94 771, kdy náklady na 
zpracování změny do výše 108 900 Kč vč. DPH 
na zpracování změny ponese Obec Loučovice,

V. ukládá
Obecnímu úřadu Loučovice, pořizovateli této 
změny, zajisti t zpracování návrhu obsahu 
změny č. 8 dle přiloženého návrhu, požádat o 
stanoviska NATURA/SEA Krajský úřad Jihočes-
kého kraje dle ust. § 55a stavebního zákona a 
následně předložit obsah změny vč. zkráce-
ného postupu pořízení zastupitelstvu obce k 
projednání. 

Usnesení č. 200/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje vy-
psání Konkursního řízení na vedoucí pracovní 
místo ředitele/ky ZŠ – MŠ Loučovice v předlo-
ženém znění k datu 1.1. 2022.

Usnesení č. 201/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje na 
základě výsledků hodnocení nabídek Rozhod-
nutí  o výběru dodavatele a souhlasí s uzavře-
ním smlouvy se společností  Technické služby 
Kaplice spol. s r.o na akci: Sběr, svoz a využi-
tí , popř. zneškodnění komunálních odpadů v 
obci Loučovice  v celkové ceně:   9 126 240,66 
Kč bez DPH

Usnesení č. 202/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí se zve-
řejněním záměru pronajmout pozemek p.č. 
673/6 pro sportovní účely na dobu neurčitou.

Usnesení č. 203/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje uza-
vření pachtovní smlouvy v předloženém znění 
a to po úhradě všech závazků k obci Loučovi-
ce.

Usnesení č. 204/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje uza-
vření nájemní smlouvy v předloženém znění. 

Usnesení č. 205/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice po projed-
nání schvaluje uzavření Smlouvy  č. ZP-
-0014340000517/001-HRD se společností  
EG.D, a.s. o zřízení věcného břemene  v před-
loženém znění. 

Usnesení č. 206/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje Aukč-
ní vyhlášku dobrovolné elektronické aukce v 
předloženém znění.

Usnesení č. 207/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje  fi -
nanční podporu ve výši 8 000,- CZK, která 
bude poskytnuta formou daru na účet žada-
tele Hospic sv. Jana N. Neumanna do patnácti  

dnů od zveřejnění zápisu zasedání Zastupitel-
stva obce Loučovice.

Usnesení č. 208/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje změ-
ny odpisového plánu ZŠ-MŠ Loučovice bez vý-
hrad v předloženém znění.

Usnesení č. 209/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice bere na vědo-
mí žádost o zařazení do evidence žadatelů o 
pronájem bytu a souhlasí s uzavřením nájem-
ní smlouvy na byt v č.p. 54 od 1.1.2022

Usnesení č. 210/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí se 
zveřejněním záměru na pronájem čísti  budovy 
č.p. 788, II podlaží o výměře 11 m2 a umístění 
tak jak je uvedeno v příloze žádosti .

Usnesení č. 211/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice bere na vědo-
mí rozpočtové opatření č. 10 v předloženém 
znění.

Usnesení č. 212/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvalu-
je uzavření Dodatku č.2 ke Smlouvě o dílo 
21S/250/0338/01. se společností  VIDOX, s.r.o.   
v předloženém znění.

Usnesení č. 213/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice po seznámení 
se s textem vyhlášky prostřednictvím „kolo-
vadla“ schvaluje obecně závaznou vyhlášku č. 
6/2021    O stanovení obecního systému od-
padového hospodářství v předloženém znění.

Usnesení č. 214/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice souhlasí s uza-
vřením Smlouvy o dílo s panem Vladimírem 
Kavkou IČO: 42372895, DIČ: CZ650417307 je-
jímž předmětem je revitalizace zeleně v obci 
Loučovice ve vymezeném území mezi Poráko-
vou vilou a Rybářskou baštou v předloženém 
znění a souhlasí se vznikem pracovní skupiny 
pro věci technické a esteti cké, kterou budou 
za obec Loučovice zastupovat níže jmenova-
ní: Radim Štubner, MUDr. Eduard Benc, Jana 
Grammetbauerová, Petr Štěpánek a Petr Ga-
lazka.

Usnesení č. 215/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice schvaluje výběr 
provozovatele vodohospodářské infrastruk-
tury v majetku obce Loučovice, společnost 
ČEVAK a.s. IČO: 60849657 v koncesním řízení, 
a to na základě posouzení a závěrů hodnotí cí 
komise ze dne 15.11.2021 ve kterém tato kon-
statuje Nabídku společnost ČEVAK a.s. jako 
úplnou a splňující všechny náležitosti  plynoucí 
ze zadávacích podmínek.

VÝPIS USNESENÍ Z ŘÁDNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LOUČOVICE KONANÉHO
DNE 15. 11. 2021
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Usnesení č. 185/2021
Zastupitelstvo obce Loučovice pověřuje:
1) Finanční výbor kontrolou podmínek poskyt-
nutých dotací z rozpočtu obce v roce 2020 na 
základě veřejnoprávních smluv se spolky: Vl-
tavan Loučovice – kopaná 140 000,-CZK, Vlta-
van Loučovice – kuželky 150 000,-CZK, Vltavan 
Loučovice-KTS 20 000,-CZK. 
2) Finanční výbor kontrolou plnění podmínek 
Smlouvy o zápůjčce pro Vltavan Loučovice-ku-

želky 2000 000,-CZK z února 2020, první splát-
ka prosinec 2020.
3) Finanční výbor kontrolou stavu běžných 
účtů, pokladny, SF a splácených úvěrů.

Kontrolní výbor kontrolou stavu a poměru na-
koupené – vydané u jednotlivých  fi nančních 
poukázek pro jubilanty a stravenek, případně 
dalších cenin.
Kopie zápisu o kontrolách Finančního a Kon-

trolního výboru budou předány k projednání 
na následující zasedání ZO Loučovice.

Poznámka: Úplný zápis ve smyslu stanovení 
595 odst. 5 zákona o obcích je uložen na obec-
ním úřadu k nahlédnutí .
Obecní úřad je na požádání povinen umožnit 
občanům nahlédnout do zápisu ze zasedání 
zastupitelstva obce.

Bezplatná 
služba

Jednoduchá 
a rychlá registrace

Možnost výběru 
kategorií zpráv

Jeden účet 
pro více služeb

Osobní údaje 
v bezpečí

Dostávejte 

informace z naší obce

prostřednictvím 

SMS a e-mailů
SMS SMS

SMS

SM
S

SMS

SMS

SMS
SM

S

SMS

SMS

@ @

@

@

@
@

@

@

@

Na webových stránkách naší obce

Zaregistrovat se

Jednoduše načtením QR kódu

K odběru zpráv 

se můžete 

zaregistrovat

nebo
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Máme před sebou poslední měsíc roku 
2021. Tedy roku, který pokračuje v 

pandemickém módu,  je „vylepšený“ inflací, 
rostoucími cenami energií a všeobecnou až 
módní frustrací ze všeho možného ideálně

projevenou někde na sociální síti.
Tady je dobré se zastavit a přemýšlet o oby-
čejných věcech. Adventní čas je pro toto jako 
stvořený. Den se krátí a večer nám dává pro-
stor k osobní meditaci. Tak se pro inspiraci, 

můžete přenést někam do minulosti. Jsem 
přesvědčen a myslím si, že vám dojde, v jak 
pohodlné době žijeme ve srovnání s našimi 
předky a jak mnohdy malicherné jsou naše 
problémy. Věřím, že při troše dobré vůle jde 
vše řešit s úsměvem ve tváři a s vědomím když 
nejde o život, jde o …!
Úřad obce Loučovice, jeho zaměstnanci a 
vámi zvolení zástupci se po mém soudu snaží 
dělat Loučovice místem, kde je dobré žít a kde 
se v rámci možného děje hodně věcí, které 
činí život v obci  příjemnějším, ostatně mno-
zí z vás se spolupodílejí na tvorbě kulturních, 
společenských a sportovních akcí a že jich je v 
letošním prosinci plánováno požehnaně.
Na závěr mi dovolte, abych vám čtenářům a 
čtenářkám „Zpravodaje“ za všechny zaměst-
nance Úřadu obce Loučovice popřál požehna-
ný Advent, krásné prožití Vánoc, zdraví a vše 
dobré do roku 2022.

- Mgr. Daniel Hovorka-tajemník Úřadu obce 
Loučovice -

ADVENTNÍ A JINÁ PŘÁNÍ

CSDCTS, čili Celostátní setkání dětských 
country tanečních souborů. Nejstarší dět-

ská víkendová country taneční akce v této 
republice. První ročník proběhl v roce 1991 
v Loučovicích. Od té doby jsme ji na různých 
místech ČR pořádali pravidelně každé jaro. Až 
do roku 2020, kdy měl v dubnu proběhnout 
jubilejní 30. ročník. Jenže přišel virus a všech-
ny akce byly zrušené. „Nevadí“, řekli jsme si. 
„Na podzim to půjde!“ Jenže kvůli covidu ne-
šlo. Tak jsme akci odložili na letošní duben, ale 
všichni víme, jak to na jaře vypadalo. Když v 
červnu nastalo rozvolnění, začali jsme uvažo-
vat o podzimním termínu. Na konci srpna pad-
lo definitivní rozhodnutí, že tuto akci uspořá-
dáme. Letos poprvé ve Svratce. Tamní paní 
ředitelka školy byla akci nakloněna a poskytla 
nám prostory pro tanec. Nakonec jsme pů-
vodně plánované tři taneční haly zredukovali 
na dvě, ze čtyř lektorů zůstali dva. Kromě mé 
maličkosti od rána do večera vyučoval pražský 
učitel country tanců a caller David Dvořák, se 
kterým Šumaváček spolupracuje třicet let. 
Velký dík patří paní Inge Pavelcové a panu Pa-
velcovi z penzionu Inge, kteří nám poskytli vel-
korysý sponzorský dar. A poděkovat chci také 
zastupitelům Města Vyšší Brod, kteří tuto akci 
podpořili dotací. Ocenil jsem, jak rychle jsme 
finanční prostředky jak z Města, tak od Pavel-
ců obdrželi – bez nich by nebylo možné akci 
uspořádat. 30. ročník zdárně proběhl a my se 
již můžeme těšit na ročník třicátý první. 

- Miroslav Procházka,
www.sumavacek.cz -

SDC ŠUMAVÁČEK V DOBĚ PODIVNÉ
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Říjen a začátek listopadu se ve škole nesl v duchu tradičních - vážných i 
zábavných akcí. (Už i) osmáci a zejména deváťáci se v této době inten-
zivně zajímají o své další směřování - o výběr střední školy a budoucího 
povolání. Pomoci v této volbě jim mělo hned několik akcí - konkrétně 
např. beseda s pracovníky Úřadu práce, kterou obě třídy absolvovaly 
a kde se dozvěděly zajímavé informace nejen o fungování samotného 
úřadu, ale též o současné pracovní poptávce a zaměstnanosti.. A dále 
exkurze do Č. Krumlova a Č. Budějovic, o kterých se dočtete níže…

Velmi povedenou celoškolní akcí pak byl letošní Halloween pořádaný 
deváťáky. Přestože se nejedná o český svátek, na naší škole má už ně-
kolikaletou tradici. Pro všechny žáky z první až osmé třídy byla připra-
vena stezka odvahy v zatemněných chodbách, drobné soutěže a úkoly 
v tělocvičně i sladké odměny a ocenění pro nejlepší masky. Fotogalerii 
všech hrůzostrašných příšerek :)  najdete na webu školy. Všem, kteří se 
podíleli na přípravě a průběhu akce, bychom chtěli tímto poděkovat, 
vyžádalo si to totiž opravdu hodně času a nadšení.

VÝSTAVA ,,VZDĚLÁNÍ A ŘEMESLO”
Ve čtvrtek 4.11.2021 se 8. třída vydala na výstaviště do Českých Budě-
jovic na akci „Vzdělání a řemeslo“. Cílem bylo nahlédnout do nabídky 
středních škol, učilišť a vzdělávacích oborů obecně, popřípadě získat 
informace o tom, jaké mají jednotlivé školy požadavky. Školy měly své 
prezentace hned v několika budovách a bylo opravdu z čeho vybírat. 
 Kromě nabídky vzdělávacích oborů mohli žáci zhlédnout také kadeř-
nickou soutěž a vyzkoušet si u mnohých stánků například rybaření, jíz-
du autem na trenažéru, bádání pod mikroskopy, zdobení cukrářských 
výrobků, ovládání elektronických hraček a mnoho dalšího. Dojmů bylo 
plno a každý si jistě našel něco, co ho zaujalo. Příští rok již bude spíše o 
výběru konkrétní školy a přípravě na budoucí povolání.

BURZA ŠKOL A MUZEUM VLTAVÍNŮ
Devátá třída se 19. října vypravila do Č. Krumlova na ,,burzu škol” - pře-
hlídku většiny středních škol a učilišť z našeho regionu. Kromě ukázek 
jednotlivých oborů (často s možností si leccos vyzkoušet) se mohli žáci 
leccos dozvědět o fungování daných škol a jejich zázemí, protože mezi 
prezentujícími byli též současní studenti. 
Výjezd do ČK jsme rovnou spojili i s tematickou exkurzí navazující na 
učivo přírodopisu - zavítali jsme do muzea vltavínů, kde jsme se dozvě-
děli všechno o těchto ,,tajemných poslech z vesmíru”. Mineralogie je 
totiž v deváté třídě dlouhodobě značně rozšířenou zálibou (jak dokládá 
např. i foto z jedné z našich školních hodin)

- ZŠ a MŠ Loučovice,
V. Šmidmayerová a M. Majerová -

Chápu, že oslava „Silvestra“ může být 
bujará, veselá i hlučná. Možná je ten 

nejlepší čas zvážit, zda do letošního silvestrov-
ského nákupního koše zařadit i zábavnou py-
rotechniku. A když už, tak její použití omezit 
jen na půlnoc a pár minut po půlnoci.
Děkuje vám Alík a dalších 99% psů nejenom 
z Loučovic. 

- Mgr. Daniel Hovorka-tajemník Úřadu obce 
Loučovice -

PSÍ SLOVO
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Muži Vltavanu Loučovice výrazně zaostali za očekáváním a na jaře 
budou bojovat o záchranu. K té by měl dopomoci staronový 

trenér a náš bývalý hráč Bronislav Bäuml, jenž „áčko“ převezme od 
Milana Somolíka, který tak bude svůj čas věnovat již pouze družstvu 
žáků. Žáci v polovině soutěže atakují popředí tabulky a to zejména 
díky povedené druhé části  podzimu. Týmy přípravek se oproti  minu-
lým letům nyní schází v hojném počtu a projevuje se to i na jejich 
výsledcích a, co je nejdůležitější, na jejich radosti  ze hry a zápolení. 
Všichni chtějí hrát, všichni chtějí dávat góly a vyhrávat. Doufejme jen, 
že jim to tak co nejdéle vydrží.

V sobotu 18. 12. se v tělocvičně základní školy uskuteční již tradiční 
vánoční turnaj pro všechny kategorie Vltavanu Loučovice. Zváni jsou 
všichni stávající i bývalí hráči. 

VÝSLEDKOVÝ SERVIS

Muži přezimují na prvním nesestupovém 12. místě s jedenácti  body. 
Tabulku vede B-tým Roudného. Našim nejlepším střelcem je se šesti  
góly Jaroslav Houška.

Žáci jsou po podzimu v těsném závěsu za špičkou pátí  s jedenadvaceti  
body. 21 branek vsíti l Jaroslav Šti ch.

DĚKUJEME VŠEM PŘÍZNIVCŮM A PARTNERŮM ZA PODPORU!

- Vltavan Loučovice -

Muži, 1. B třída
K. Újezd – Vltavan 6:2
Vltavan – Dříteň 5:0
Chvalšiny – Vltavan 1:1

Žáci, Okresní přebor
Nová Ves – Vltavan 4:5
Č. Krumlov – Vltavan 3:4

Starší přípravka, Okresní přebor
Malonty- Vltavan 7:10
Vltavan – Kaplice 0:16
Nová Ves – Vltavan 1:14
Velešín – Vltavan 0:6

Mladší přípravka, Okresní přebor
Č. Krumlov – Vltavan 8:7
Vltavan – Z. Koruna 3:7
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Dorost odehrál poslední tři zápasy podzimní části  soutěže, takže 
ho nyní čeká zimní přestávka. Další zápas hraje až 23. ledna proti  

Novým Hradům. V Táboře prohrál 0:2 jen o 31 kuželek, ale pak v Č. 
Budějovicích vyhrál 2:0 a poslední zápas podzimu doma vyhrál proti  
Trhovým Svinům 2:0 o šťastných 8 kuželek. Dorostenci si vedou skvě-
le a po podzimu jsou v tabulce se šesti  body na krásném 4. místě. 
„Béčko“ začalo konečně vyhrávat a během 5 zápasů nahrálo do ta-
bulky 7 bodů. Za „béčko“ začal hrát stabilně v sestavě dorostenec 
Tomáš Suchánek. Musíme poděkovat všem fanouškům, kteří jezdí s 
„béčkem“ na venkovní zápasy a všude vytváří téměř domácí atmosfé-
ru. Do Nových Hradů vzdálených přibližně 60km se sjelo okolo třiceti  
našich fanoušků, děkujeme! Po 9. kolech fi guruje v tabulce na per-
fektním 8. místě.
Zápasy „Áčka“ bohužel ovlivnila pandemie koronaviru a sti hlo ode-
hrát jen jeden zápas. 6. listopadu prohrálo v Lomnici 1:7. V zápase na-
stoupil poprvé v kariéře za „áčko“ dorostenec Tomáš Suchánek, kdy 
po první dráze vystřídal Josefa Gondeka a nasbíral první zkušenosti  v 
druhé nejvyšší lize v republice. Z důvodu karantény soupeře se domá-
cí zápas s Bohušovicemi odložil na pozdější termín. Stejně tak zápas s 
Červeným Kostelcem se odložil o týden na 28.11. Áčko tak čekal dvoj-
zápas, kdy hrálo nejdříve v Jičíně a poté v neděli v Č. Kostelci (pozn. 
red.: tyto zápasy se odehrály po uzávěrce tohoto čísla).
Přejeme všem krásné proži�  Vánočních svátků a to nejlepší do nové-
ho roku.

Vaši kuželkáři

JEDEME VLTAVAN, JEDEME!!!

VÝSLEDKY:

2.KLMA  - Vltavan Loučovice A
06.11.2021 so 13:00  TJ Lomnice  7 : 1 Vltavan Loučovice A

Meziokresní přebor ČK,ČB - Vltavan Loučovice B
21.10.21 čt 19:30 TJ Sokol Nové Hrady C 5 : 3 Vltavan Loučovice B
29.10.21 pá 18:00 Vltavan Loučovice B 6 : 2 Kuželky Borovany B
02.11.21 út 17:00 TJ Spartak Trhové Sviny B 6 : 2 Vltavan Loučovice B

12.11.21 pá 18:00 Vltavan Loučovice B  4 : 4 TJ Sokol Soběnov B
18.11.21 čt 17:00 TJ Dynamo Č. Budějovice B 2 : 6 Vltavan Loučovice B

Jihočeský krajský přebor dorost - Vltavan Loučovice Dorost
24.10.21 ne 10:00 KK Lokomoti va Tábor 2 : 0 Vltavan Loučovice 
07.11.21 ne 10:00 TJ Dynamo Č. Budějovice 0 : 2 Vltavan Loučovice 
14.11.21 ne 10:00 Vltavan Loučovice 2 : 0 TJ Spartak Trhové Sviny

DALŠÍ ZÁPASY:

2.KLMA  - Vltavan Loučovice A
04.12.2021 so 14:00  TJ Sokol Duchcov B - Vltavan Loučovice A
11.12.2021 so 14:00  Vltavan Loučovice A - TJ Slovan Karlovy Vary

Meziokresní přebor ČK,ČB - Vltavan Loučovice B
03.12.21 pá 18:00 Vltavan Loučovice B - TJ Loko Č. Budějovice C
08.12.21 st 17:00 TJ Nová Ves C - Vltavan Loučovice B
17.12.21 pá 18:00 Vltavan Loučovice B - KK Český Krumlov 

- Vltavan Loučovice, oddíl kuželek -
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Dne 6.11.2021 byl slavnostně otevřen Dět-
ský klub Čertík. Starosta obce Ing. Jan 

Kubík na zahájení pronesl slavnostní projev a 
přestřihl pásku ke vstupu do klubu. Děti si vy-
zkoušely snad všechny hračky, co jsou          v 
klubu k dispozici. V Čertíku bylo velmi živo a 
rušno. Jedlo se, pilo se a losovaly se Čertíkovy 
tajenky, rozdávaly balónky. Tři děti si odnesly 
krásné výhry za tajenku. Rodičům a prarodi-
čům se zahájení líbilo. Ovšem největší radost 
byla vidět na očích dětí, a o to jde v první řadě. 
První akcí, kterou Dětský klub Čertík uspořá-
dal bylo „Podzimní tvoření pro malé i velké“ 
dne 19.11.2021. Tvořili jsme z papíru, plodů 
podzimu, listí, šišek a zkusili jsme si vyrobit 
ježka. Společně jsme si hráli                a povídali. 
Akce „Loučovická rychlospojka“ byla bohužel 
z důvodu nemoci zrušena. Náhradní termín 
bude včas uveřejněn.

Přinášíme vám také informace, týkající se pro-
vozu klubu: 

• Dětský klub je přístupný v pracovní dny 
v době od 9.00 – 15.00 hod. Klíče jsou 
k dispozici na Obecním úřadě Loučovice 
– u p. Jitky Žižkové (matrika). Dle zájmu 
o využívání klubu může dojít časem ke 
změně doby přístupnosti. 

• V době konání plánovaných akcí Dětským 
klubem Čertík pro veřejnost nejsou jiné 
akce ve stejný termín možné (soukromá 
individuální setkání maminek a dětí). 

• Každý dospělý návštěvník klubu je po-
vinen při převzetí a vrácení klíčů zapsat 
svůj příchod a odchod do knihy (sešitu). 
Tento sešit bude sloužit pro potřeby vyu-
žívání klubu a následně stanovení měsíč-
ních harmonogramů. 

• V Dětském klubu Čertík z hygienických 
důvodů není možný pobyt v botech. 
Vstup  v přezůvkách. 

• Před svým odchodem z klubu je povin-
nost dospělého návštěvníka uvést klub 
do původního stavu (tzn. úklid hraček, 
popř. umýt po sobě nádobí či v případě 
silného znečištění i podlahu a popř. ko-
berec). Vysavač a potřeby pro úklid jsou 
k dispozici v klubu. 

• Před odchodem z klubu je povinností 
dospělého návštěvníka zkontrolovat uza-
vření vody, vypnutí varné konvice ze zá-
suvky a osvětlení, uzavření oken. 

• Kniha příchodů a odchodů bude sloužit i 
k nahlašování závad, které se při využívá-
ní klubu vyskytnou. 

• Děti mohou pobývat v klubu pouze pod 
dohledem doprovázející dospělé osoby. 
Dospělá osoba po celou dobu pobytu v 
klubu dbá na zdraví a bezpečnost svých 
dětí, včetně ochrany majetku obce Lou-
čovice a snaží se předcházet škodám a 
zraněním. Každý dospělý návštěvník zod-
povídá za své dítě.

• Dětský klub Čertík není prostor, který 
slouží k hlídání dětí cizí osobou. Vyjma 
plánovaných příměstských táborů, které 
jsou v přípravě.

• Dospělí návštěvníci a děti mohou využí-
vat herní vybavení klubu bez omezení. 
Dospělí návštěvníci mohou využívat ku-
chyňku s vybavením. Kuchyňská linka je 
plně vybavena, k dispozici je varná kon-
vice, lednice. Je možné si připravit teplé 
nápoje, kávu, čaj aj., z vlastních zdrojů. 

• Zakazuje se odnášet hračky a vybavení 
klubu. 

Akce v Čertíku budou organizované i neorgani-
zované. Po Novém roce dle obsazenosti klubu 
dojde ke stanovení harmonogramu, kde bude 
možné se zapsat v určité dny, kdy budou chtít 
zájemci klub využít a mít klub tzv. pro sebe. 
Věříme, že jsou tyto provozní informace sro-
zumitelné, případné dotazy upřesníme na tel. 
č. 601 349 663. 
Tým Dětského klubu Čertík přeje dětem, rodi-
čům i prarodičům krásné a kouzelné Vánoce, 
mnoho dárečků a nezapomenutelných zážitků 
u vánočního stromečku se všemi, které máte 
rádi.  

- Tým Čertík -

DĚTSKÝ KLUB ČERTÍK JE OTEVŘEN



strana 11

Vážení čtenáři, máme pro vás horké novin-
ky. Tentokráte si vás dovolíme pozvat na 

produkci z domácích luhů a hájů. Ověření au-
toři, kteří přicházejí k nám do knihovny vylep-
šit vám dlouhé podzimní večery. Těšíme se na 
vaši návštěvu.

Mimo jiné se můžete těšit na nového Vlasti-
mila Vondrušku, Michaela Viewegha a Patrika 
Hartla – na toho už se tvoří pořadník.

Královražda na Křivoklátě
- Vlastimil Vondruška

Další kriminální příběh z 
českých dějin, který bude 
objasňovat Oldřich z Chlu-
mu na královském dvoře 
při slavnostním rytířském 
turnaji, který se koná na po-
čest patnáctého výročí ko-

runovace českého krále Přemysla Otakara II. 

DULA
- Michal Viewegh

Román volně uzavírá příběh 
Biomanželky a Biomanžela
Stárnoucí spisovatel Mojmír 
se nikdy nesmířil s rozvo-

dem. Za maskou protřelého cynika se skrývá 
zklamaný, bolestínský a nejistý muž, který 
manželce Hedvice nikdy neodpustil, že od něj 
odešla, když ji nejvíc potřeboval. 

15 roků lásky
- Patrik Hartl

Realita umí být neuvěři-
telná a skutečné události 
někdy působí nepravděpo-
dobně. 

- JaGr -

NOVINKY V KNIHOVNĚ

Oznámení:

Od 1. ledna roku 2022 se mění vý-
půjční doba v naší obecní knihov-
ně. V úterý budeme mít otevřeno 
od 13:00 do 15:30 a ve čtvrtek 
dopoledne od 7:30 do 12:00 od-
poledne pak od 12:00 do 17:00. 
Všem čtenářům děkujeme za pří-
zeň a přejeme do roku 2022 hod-
ně zdraví, vlídná slova, spousty 
hezkých vět a fůru dobrých knih.  
(D.H.)

U „Červeného křížku“ na hřebeni návrší 
Dobrá Voda nedaleko Horní Plané stojí 

nová 36 metrů vysoká rozhledna. Svým tva-
rem připomíná karafu na vodu. Dle dávné le-
gendy zde byl objevený pramen zázračné, živé 
vody, ale upomíná i na zdejší sklářskou tradici, 
která měla v regionu bohatou historii. 
Rozhledna má tři vyhlídkové plošiny, přičemž 
ta nejvyšší se nachází ve výšce 32 metrů. 
Vstupné na rozhlednu bude zdarma. 16. 11. 
ji slavnostně představil hostům i novinářům 
starosta Horní Plané Jiří Hůlka.  „Bude z ní pře-
krásný výhled na Lipno, "Srdce Vltavy", Bole-
tice, Plechý, Novohradské hory či Alpy. Věřím, 
že se stane významným turistickým bodem a 

atraktivní nabídkou nejen pro turisty, ale i pro 
místní obyvatele,“ zve starosta Jiří Hůlka, který 
tím završil nejen své desetileté úsilí. 
Vybudování rozhledny vyšlo na zhruba 11,5 
milionu korun, 5 milionů korun pokryla dotace 
z Ministerstva pro místní rozvoj ČR z progra-
mu 11772 – Národní program podpory ces-
tovního ruchu v regionech. Stavbu realizovala 
Společnost krásná Rozhledna DV firem Trige-
maBuilding a.s. a Energovod CZ, a.s. „Prvotní 
myšlenkou pro její postavení bylo někdejší po-
hledové propojení lesoparku s okolní krajinou, 
kdy se odsud otevíraly působivé vyhlídky na 
řeku Vltavu, šumavské panorama s Plechým, 
Smrčinou a dalšími vrcholy, na Vítkův kámen, 
„Srdce Vltavy",“ jmenuje Hůlka. Dobrá voda 
je součástí hornoplánského Lesoparku Adal-
berta Stiftera. „Nad dobrovodskou kaplí stával 
například vyhlídkový altán "paraplíčko", další 
rozhled nabízel vrchol skály "Selka s mlékem" 
a jiná místa. Mnohé takové vyhlídky však za-
nikly, zarostly a abychom se vyhnuli rozsáhlé-
mu kácení, nezbyla jiná možnost, než výhled 
někde ještě povýšit a posunout do ptačí per-
spektivy nad vzrostlé stromy,“ popisuje Hůlka. 
První konkrétní kroky úřad nejvýše polože-
ného města v jižních Čechách podnikl v roce 
2012, architekt Martin Rajniš tehdy připravil 
zhruba 20 skic a výkresů. Původně měla být 
rozhledna dřevěná. „To se ukázalo jako pro-
blematické, protože dřevo potřebuje v našich 

povětrnostních podmínkách poměrně nároč-
nou údržbu, tudíž převážilo rozhodnutí pro 
kovovou realizaci,“ vysvětluje starosta. Projekt 
stavby rozhledny začal nabývat konkrétní po-
doby po roce 2016. Horní Planá navázala spo-
lupráci s projektantem Václavem Hatlmanem. 
Vzniklo pět návrhů, z nichž byl zastupitelstvem 
města vybrán jeden finální. V roce 2018 byla 
hotová projektová dokumentace a o rok poz-
ději bylo vydáno stavební povolení. „Přeji naší 
nové hornoplánské krásce, aby si našla své 
příznivce a svými rozhledy dělala radost nám 
všem, kteří zde žijeme, i všem svým přespol-
ním návštěvníkům,“ uzavírá starosta Hůlka. 
„Nová rozhledna na vrcholu parku Adalberta 
Stiftera na Dobré Vodě v Horní Plané bude be-
zesporu novým turistickým magnetem regio-
nu. Její tvar karafy na vodu je zde více než sym-
bolický a pozinková konstrukce bezpochyby 
přetrvá věky. Stavba architektonicky i barevně 
bezvadně zapadá do vzrostlého lesoparku tak, 
jakoby byla jeho odvěkou součástí. Okamžitě 
láká stovky návštěvníků, kteří se rádi rozhlížejí 
na Lipno a do kraje a já jsem přesvědčený, že 
nejenom městu Horní Planá, ale i širšímu regi-
onu a přinese velký užitek,“ uzavírá Jiří Mánek, 
předseda Turistického spolku Lipenska, který 
se stará o rozvoj území sahajícího od Stožce 
po Rožmberk.

- TS Lipenska -

NOVÁ ROZHLEDNA V HORNÍ PLANÉ
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V Senior klubu Loučovice mají členové klu-
bu napilno hlavně na podzim a začátkem 

zimy. Podzimní činnost klubu je bohatá na 

pečení, vůni jehličí a společné posezení. Dne 

9.11.2021 proběhlo posezení se Zavěšeným 

kafe, kde nás paní Lucie Besedová pohostila 

vynikající kávou a vše doplnila velmi chutnými 

deserty. Tvořili jsme u příležitosti blížícího se 

času Vánoc. Seniorky si vytvořily adventní de-

korace. Vše vonělo jehličím a neslo se v duchu 

pohody, ze společného setkání. Náš Senior 

klub koncem listopadu absolvoval společný 

autobusový výlet na vánoční trhy do Českých 

Budějovic, kde jsme načerpali adventní

vánoční atmosféru, popovídali si u punče a 

nakoupili dárky. 

Rok 2021 byl v Senior klubu Loučovice velmi 

bohatý na akce různého druhu. Zažili jsme 

společná posezení i s hudbou, tvořili jsme, na-

vštěvovali přednášky na téma zdraví a setká-

vali se každý čtvrtek v naší klubovně. Proběhlo 

mnoho lekcí rehabilitačního a rekondičního 

cvičení, které pokračuje i nadále  I přes obtí-

že s epidemiologickou situací jsme si užili do 

sytosti činnost klubu a rozhodně jsme nestrá-

dali.

U  příležitosti blížícího se konce roku bych 

ráda za členy Senior klubu Loučovice vyjádřila

poděkování Obci Loučovice za podporu, kte-

rou poskytuje našim seniorům v zázemí, kde 

mohou trávit společně svůj volný čas. A hlavně 

za to, že obec nepřehlíží potřeby a přání na-

šich seniorů a finančně podporuje různé dru-

hy aktivit (autobusové výlety).

Přeji všem členům Senior klubu Loučovice a 

čtenářům Loučovického zpravodaje krásné 

prožití  adventního času v kruhu těch, které 

máte rádi a do Nového roku 2022 jen vše dob-

ré, mnoho zdraví a pohody. 

- Mgr. Pavla Vachová, Senior klub Loučovice -

INFORMACE ZE SENIOR KLUBU LOUČOVICE

                      SENIOR KLUB LOUČOVICE                                 
 

                        HARMONOGRAM  -  PROSINEC  2021 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

9. 12. 2021   
(čtvrtek) 

 
 

Senior klub otevřen v době od 14.00 – 16.00 hod  
 
 

Rehabilitační a rekondiční cvičení pro seniory od 16.30 hod 

 
 

 
 

10. 12. 2021 
(pátek) 

Akce „Vánoční překvapení“ - dobročinná akce členů a příznivců klubu 
Senior klub otevřen v době od 13.00 – 16.00 hod (příjem cukroví, ovoce …) 

 

16. 12. 2021  
(čtvrtek) 

Senior klub otevřen v době od 14.00 – 16.00 hod 
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Velkým projektem pro obec, který začal le-
tošním rokem, je výstavba nového bydlení 

pro občany obce v seniorském věku.

„Momentálně dochází v obci k výstavbě čtyř 

bytových domů, kde se bude nacházet 16 by-

tových jednotek pro seniory. Rozpočet této 

akce je kolem 60 miliónů korun, z čehož 60 

procent je fi nancováno dotacemi,“ popisuje 

projekt starosta obce Jan Kubík.

Další část realizace je hrazena z úvěru. Právě 

díky dotacím na výstavbu by nájemné v těchto 

obecních sociálních bytech nemělo překročit 

přijatelnou mez. Sociální byty se staví v těsné 

blízkosti  původní zástavby. Senioři o ně mají 

velký zájem a již příští  rok by se mohli první ze 

zájemců nastěhovat.

„Stavba začala na jaře tohoto roku, první dva 

domy by měly být předány na jaře roku 2022 

a zbývající dva domy na podzim téhož roku, 

takže počítáme s � m, že příš�  zimu už by zde

mohli být noví nájemníci,“ dodává Jan Kubík.
Byty budou bezbariérové a to i přes to, že 
budou ležet v podlažích nad sebou. V do-
mech přitom nebudou instalovány žád-
né výtahy a ani se nebude muset cho-
dit po schodech. Domy se toti ž staví ve 
svažitém terénu a budou tedy dvouúrovňové.

Horní byty budou mít vstup seshora a dolní 
zespoda. 
„Tyto domy jsou stavěny v pasivním standar-
du, kdy v každém domě se nacházejí čtyři by-
tové jednotky 2+kk. Samozřejmos�  je i bez-
bariérový přístup pro vozíčkáře nebo osoby s 
omezenou pohyblivos� ,“ pokračuje v popisu 
nových bytů starosta Jan Kubík.
Plocha bytů bude zhruba 40 – 50 metrů čtve-
rečních. Jejich nájemníci však budou mít v 
horních bytech k dispozici balkon a ve spod-
ních bytech malou terásku. V Loučovicích tyto 
domy vzniknou zejména kvůli demografi cké-
mu stárnutí  obyvatelstva v obci.
„Víme i do budoucna, že je třeba se o tyto 
spoluobčany postarat a rádi bychom jim pro-
to nabídli důstojné bydlení tak, aby mohli 
stáří strávit ve své obci a nemuseli se stěho-
vat nikam jinam,“ uzavírá Jan Kubík. 

- Franti šek Fazekas -

VÝSTAVBA NOVÝCH BYTŮ PRO SENIORY

   

     Pečovatelská služba obce Loučovice  

                         přeje všem svým klientům a jejich rodinám krásné a pohodové Vánoce,  

                         vše dobré do nového roku 2022, pevné zdraví, chuť do života  

                         a optimismus.  Věříme, že  nám  zachováte  vaši  přízeň. 

                         Děkujeme vám za vaši důvěru  a  dobrou  spolupráci. 
                       

              Mgr. Pavla Vachová a kolektiv PS  
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Vánocům předcházel advent, v němž se 
měli lidé po celoročním pracovním sho-

nu věnovat podle příkazů církve více péče o 
svou duši. Po večerech se celá rodina i s čeledí 
modlila růženec, někdy však nechávali tuto 
společenskou chvilku jen na pátek. Během 
adventu se od svátku svaté Kateřiny, tedy od 
25. listopadu, nekonaly žádné taneční zábavy 
a za nevhodné se považovala i návštěva šenku. 
Tehdy se říkalo, že „svatá Kateřina zavírá muzi-
kanty do chléva“.
Noc z 30. listopadu na prvního prosince byla 
nocí osudovou. Byla to Ondřejská noc, kdy se 
lilo olovo, házel se za sebe střevíc a vdavek 
chti vá děvčata si stoupla na postel a prosila 
svatého Ondřeje, aby jim poslal ženicha.
V předvečer svaté Barbory, 4. prosince, ob-
cházeli domy „Barborky.“ Byly to ženy a dívky 
zahalené bílými prostěradly, s rouškou přes 
obličej. V rukách nesly košíky s různými paml-
sky, které rozdávaly dětem. Součástí  jejich ob-
chůzek byly také písně a říkánky, které se vyvi-
nuly z barokních obchůzkových her. Na  svatou 
Barboru se dodnes řežou „barborky,“ které se 
doma dávají do vody, aby do Vánoc rozkvetly. 
Před sto lety to byly výhradně větvičky třešní. 
Na počátku 20. století  však ve Vyšším Brodě, 
na rozdíl od okolních vesnic, již začínal chodit 
Mikuláš s čertem a andělem, kterým muselo 
každé dítě před obdarováním přednést bás-
ničku nebo zazpívat písničku. Někdy s touto 
trojicí chodil i „bahenní duch“. Děti  byly chvá-
leny nebo kárány a byly odměňovány malým 
pohlazením prutem čerta nebo obdarováni 
malým dárkem od Mikuláše.
Rozpusti lou slavností  byla obchůzka Lucek 
večer před svátkem svaté Lucie. Tedy 13.

prosince večer. Mladé dívky se oblékly do bí-
lých košil a tváře si začernily sazemi. Postup-
ně vtrhly do všech vyšebrodských domů. Ve 
světnici se rozběhly na všechny strany, roz-
házely peřiny, zpřevracely šaty a boty, přehá-
zely hrnce a nádobí a na podlahu rozsypaly 
popel. Po zpřevracení celé místnosti  naruby 
zazpívaly vinč, za který dostaly od hospodá-
ře dárek. V tento den bylo zakázáno příst a 
každá hospodyně, která byla u kolovratu 
přisti žena, musela Luckám zaplati t pokutu.
Ještě před Štědrým dnem  chodilo po domech 
v kostýmech pět zpěváků, kteří představovali 
svatého Petra, Pannu Marii, svatého Josefa, 
ovčáka a ovčačku a zpívali o Jezulátku. Této 
obchůzce se zpěvem se německy říkalo Chris-
tkindlsingen. Navští vené rodiny neobdarová-
vali zpěváky, ale místní faru a to penězi.
V klášteře i ve farním kostele sv. Bartoloměje 
byly o Vánocích vždy vystaveny „betlémy“  a 
ve farním kostele se o Vánocích vždy hrála hra 
o narození Krista, která se jmenovala Chris-
tkindlspiel. Jeho obsahem bylo nejen naro-
zení Krista a jeho zvěstování, adorace pastý-
řů, ale také cesta tří mudrců za betlémskou 
hvězdou a Herodesovo povraždění neviňátek. 
Tuto vánoční hru upravil A. Pargerl  a nazval 
jí v českém překladu „Duchovní veselá hra o 
posvátném vánočním čase. Ve Vyšším Brodě 
jí každoročně nastudovali s dětmi i dospělými 
kantoři a farář. Tedy Adolf Tietz a páter Felix 
Dick.
Vánoce se před sto lety ve Vyšším Brodě 
neslavily tak okázale jako nyní. Vánoční stro-
mek před sto lety ve Vyšším Brodě byl vzác-
ností , a pokud vím, měl jej jen pan doktor 
Karl Wesselý a prý byl i v městském pivovaře.

O Štědrém dnu se lidé posti li. Dětem se slibo-
valo, že pokud dodrží půst, uvidí večer zlaté 
prasátko. Hospodyně připravovala na Štěd-
rý večer sice postní jídla, ale muselo jich být 
dostatek. Štědrovečerní stůl zdobilo chvojí, 
na stole stály ošatky a mísy jablek a ořechů.
Tradičním jídlem bývala hrachová polévka a 
kuba, což byly omaštěné a v troubě upečené 
kroupy promíchané sušenými houbami. Ke 
kubovi se podávaly uvařené sušené švestky a 
hrušky. Na závěr štědrovečerní večeře bývala 
na plátky nakrájená vánočka, proložená plát-
ky másla a celé to bylo přelito medem nebo 
sirupem. Část jídla od štědrovečerního stolu 
dostával nejen dobytek, ale i drůbež, drobty 
přišly do ohně v peci. Svůj díl dostala studna 
a ovocné stromy v sadu, kam se dával kousek 
housky a jablka.
Po večeři chodila celá rodina na slavnostní 
půlnoční mši. Po návratu z půlnoční mše se 
jedly rorátní vuřty. Se Štědrým dnem bylo 
spojeno spousta zvyků a pověr, z nichž nejzná-
mější bývalo hádání budoucnosti  nad rozkro-
jeným jablkem, nebo nad olovem vlitým do 
vody. Svobodná děvčata znala řadu způsobů 
jak předpovědět, zda se v příští m roce vdají. 
Jasná štědrovečerní noc znamenala plné sto-
doly, tedy dobrou úrodu.
První vánoční svátek byl největším svátkem 
roku a návštěva mše svaté byla samozřejmostí . 
K obědu bývala vepřová kýta, upečená do zla-
tova. Na svatého Štěpána, tedy 26. prosince, 
chodili po Vyšším Brodě koledníci s bukačem. 
To byl soudek, který měl místo dna napjatou 
kůži. Ve středu kůže byl upevněn svazek žíní, 
který třen navlhčenými prsty vydával zvuk po-
dobný hlasu ptáka bukače. 
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ADVENT A VÁNOCE AŽ DO TŘÍ KRÁLŮ



strana 15

placená inzerce:

Koledníci popřáli hospodáři i hospodyni zdraví 
a štěstí v novém roce a za to dostali ovoce a 
různé pamlsky. V tento den si hospodáři ne-
chávali v kostele posvětit oves a mladí muži 
po sobě s oblibou házeli ovsem a tento zvyk 
připomínal ukamenování svatého Štěpána. Na 
svatého Štěpána bývala ve všech vyšebrod-
ských hospodách prvá taneční zábava od svát-
ku svaté Kateřiny.
Začínat rok prvním lednovým dnem je uměle 
vytvořená nelogická dohoda. Pro naše před-
ky býval zlomem zimní rovnodennost a kolem 
tohoto dne se soustředila řada pohanských 
obřadů. V zemích severně od Alp, tedy i ve 
Vyšším Brodě a okolí, se tradičně za počátek 
roku považoval až do doby husitské 25. prosi-
nec. Trvalo až do 17. století, než byl prvý leden 
přijat za stálý termín pro Nový rok.
Nový rok býval pro některé skupiny lidí víta-
nou příležitostí pro finanční přilepšení. Od re-
nesance dostávali duchovní dárky od věřících 
farníků, učitelé peníze za zpěv a hospodáři 
odměňovali čeledíny a děvečky. Na Nový rok 
se také chodilo koledovat. Pekařští tovaryši 
v maškarách obcházeli domácnosti, zpívali 
a  peroutkami od křídel husí ometali prahy 
domů, nábytek a zejména obrázky.  Koledo-
vat chodili i mládenci, převlečení za báby. V 
jedné ruce drželi husí křídlo a v druhé ruce 
měli hrnek s kolomazí. Přistoupili k okénku a 
volali „Dejte holky nebo vdolky!“ Děti se jich 

bály, a tak maminky odpovídaly „Dáme radě-
ji vdolky než holky.“ Při podávání vdolku však 
selka musela dávat pozor, aby namočené kří-
dlo s kolomazí jí nenačernilo ruku, či dokonce 
obličej. Mimo vdolků se koledníkům na Nový 
rok dával i hrách a vejce. Přát chodil na Nový 
rok i ponocný. „U křesťanů jest starý obyčej, 
že na Nový rok vinčuje přítel příteli a známý 
známému šťastný začátek roku, který přichází. 
Půlnoc vítali hlaholem zvonů a zpěvem ponoc-
ného. “
Svátkem Tří králů 6. ledna končí vánoční čas 
a u křesťanů se tento den odstrojuje vánoč-
ní stromeček. Hodně dlouho, až do odsunu 
Němců, se 7. ledna slavnostně rozsekal vánoč-
ní stromek, jeho dřevem se zatopilo a na jeho 
ohni se uvařila bílá káva. Tří králové se poprvé 
objevují v evangeliu sv. Matouše a jmenovali 
se Caspar, Melichar a Baltazar. Počáteční pís-
mena C+M+B se po celá staletí psala spolu s 
příslušným rokem svěcenou křídou na dveře. 
Někteří badatelé tvrdí, že C+M+B znamená 
Christis mansionem benedical, což česky zna-
mená Kristus nechť požehná tento příbytek.
Tříkrálovou koledu původně vykonával učitel 
se svými žáky. Později je vystřídal farář s mini-
stranty a s kostelníkem. Přišli do domu, mod-
lili se a zpívali, vykuřovali kadidlem a kropili 
svěcenou vodou, kterou před koledou spolu s 
křídou kněz posvětil. Na dveře nebo na trám 
nad dveřmi napsali křídou K+M+B a letopo-

čet. Tato obchůzka měla slavnostní ráz a jejím 
smyslem bylo požehnat všem navštíveným 
domům i lidem, kteří v nich bydleli a uchránit 
je tak od neštěstí a nemocí. Děti jako kolední-
ci se objevují až později. Jejich masky tvořily 
dlouhé bílé košile, přepásané provazem, na 
hlavách měly papírové koruny zdobené malo-
váním a vousy z koudele. Jeden z králů měl ob-
ličej pomazán sazemi a představoval „černého 
vzadu.“ Za napsání „tří králů se koledníkům  
dával drobný peníz, groš. „Dávat groš kolední-
kům se stalo povinností každého hospodáře.“
Svátek Tří králů, nazývaný také Den světel, byl 
plný pranostik a obyčejů. V bytě zapaloval ka-
ždý obyvatel svíčky a sledoval, kam jde kouř. 
Když šel kouř nahoru, tak po smrti přijde do 
nebe a když šel kouř dolů, tak přijde do pekla. 
Tomu, komu dohořela svíce jako první, ten z 
rodiny zemře nejdříve. Svěcenou vodou vy-
kropil hospodář proti myším a otravnému 
hmyzu celý dům a stáje. Věřilo se, že večer na 
Tři krále se voda ve studni přeměňuje na víno. 
Na svátek Tří králů nemohl v domě chybět 
mazanec „z medu a z mouky, do kterého se 
přidává zázvor.“

 

- zdroj: archiv Františka Schussera -




